
POROČILA: 
+ J U U SRESKO DRUŠTVO V ŠMARJU 

PRI JELŠAH je zborovalo v soboto 11. fe
bruarja 1933. ob 10. uri v Rog. Slatini ob nav
zočnosti 42 članov t. j . 50%. 

Predsednik tov. Verk otvori zborovanje 
z iskrenim pozdravom na navzoče, spominja
joč se tov. Kregarja, ki je bil nekoč član na
šega društva, a mu je neizprosna smrt pretr
gala nit življenja v najlepši moški dobi. Član
stvo se je v znak pietete dvignilo s svojih se
dežev ter zaklicalo: »Slava mu!« 

Zapisnik zadnjega občnega zbora se pre
čita in odobri. 

Prečitajo se došli dopisi. — Izvolil se je 
zaščitni odbor sestoječ iz naslednjih tovari
šev in tovarišic: Ahtik Jožica, Glinšek Ivan, 
Kočevar Oto, Perin Marica, Štefanciosa Tone 
in Tomažič Božidar. 

Tovariš Sekirnik poda referat »Današnje 
prilike v šoli in izven nje.« Predavatelj je 
v svojem obširnem govoru opisal razmere, 
ki vladajo med šolo in domom, občino ter 
kraj. šol. odborom. Govoril je o učilih in šol
skih knjigah ter zvezkih. Po končanem pre
davanju se je razvila živahna debata, v katero 
so posegli naslednji: Ahtikova, Fink, Štefan
ciosa, Tomažič in Verk. Končno se je osvojil 
tale sklep: Pocenijo se naj zvezki in knjige; 
nove izdaje naj ne bodo vedno različne po 
vsebini od prejšnjih. 

Ponovno se je razpravljalo in sklepalo o 
številu zborovanj. Izglasovalo se je, da se 
vrše letno 5krat, a ne 3krat, kakor je bilo 
sklenjeno na občnem zboru, oziraje se na 
dejstvo, da so v našem okraju terenske raz
mere še dokaj ugodne*. 

V zadevi šolske administracije je prevla
dovalo v debati mnenje, da je ni treba toliko 
poenostaviti kakor ustaliti. 

Tov. predsednik prečita temeljne smer
nice učnega načrta za osnovno šolo. Razvila 
se je dolgotrajna debata, v kateri se je oso
bito naglašalo, da bodi okvirni učni načrt 
prikrojen tako, da dopušča čim večjo elasti
citeto z ozirom na različne šolske razmere in 
krajevne prilike. 

Prečitana »Spomenica predsedniškega 
zbora JUU, sekcije za dravsko banovino, je 
bila sprejeta z odobravanjem in soglasno odo
bren predlog: Spomenico predsedniškega zbo
ra JUU za dravsko banovino odobravavamo 
točko za točko in pozivamo sekcijo, naj vztra
ja na začrtani poti in se bori brez ozira na le
vo in desno za dobrobit šole in našega stanu. 

Pri slučajnostih navede tov. blagajničar
ka vse one, ki še dolgujejo na članarini. Za
mudniki naj se opomnijo. Če v teku dveh me
secev ne plačajo, se jih brez nadaljnega črta. 

Tov. Berce prosi šol. upravitelje, naj mu 
že enkrat odgovorijo na njegov dopis o de

zacijo, kot je naša, neobhodno potreben. 
Sekcijo pa naprošamo, da izdela načrt pogod
be s pravnim konzulentom ali naj bo isti 
plačan honorarno ali pogodbeno od posamez
nega slučaja in ga pošlje društvom v pretres. 

Na občni zbor Zveze kulturnih društev, 
ki se vrši dne 26. marca, pošlje naše društvo 
kot delegata tov. Feiniga. 

Zaščitnega odbora društvo ne izvoli po
sebej, temveč poveri društvo to nalogo od
boru, kar je pri našem društvu v mestu lah
ko izvedljivo. 

Poročilo vestne tov. blagajničarke Wie
serjeve je kaj razveseljivo. Vse članstvo pla
čuje članarino točno. 

Referat tov. Hrena: Tov. Hren nam je 
v izčrpnem referatu orisal razvoj učiteljskega 
stanu in organizacije. 
C. Hočevar, s. r. preds. I. Womer, s. r. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ŽU
ŽEMBERKU je zborovalo dne 4. marca t. 1. 
v Žužemberku ob 76% udeležbi. 

Tovariš predsednik pozdravi uvodoma še 
posebej sreskega kmet. referenta g. K. Vri
ska, ki je posetil zborovanje z namenom, da 
stopi v čim tesnejši stik z učiteljstvom v sre
zu. Pozdravi še tov. Viktorja Pirnata iz No
vega mesta in častita tov. Fran ju Povšetu k 
njegovi poroki. 

Nato poroča o važnejših dopisih sekcije; 
tako o zadevi pravnega konzulenta, o stana
rinah in kurivu, o zaščiti članstva, o izjavah 
in pismih, ki jih dajejo oziroma pošiljajo po
samezniki merodajnim faktorjem ter o sode
lovanju učiteljstva na kmetsko gospodarskem 
pospeševalnem delu. Pri tej priliki so bili 
stvorjeni sledeči sklepi: 

a) Količina drv naj se določi z uredbo. 
b) Izplačevanje stanarine, ki pripada uči

teljstvu po zakonu o narodnih šolah, naj vrši 
banovina. 

c) Sekcija naj s centralnim udruženjem 
ukrene potrebno, da se bodo vršila napredo
vanja hitreje in tako, da pridejo pri tem v 
poštev res najprej oni, ki imajo za napredo
vanje največ predpogojev. 

d) Članstvo se soglasno izjavi za nasta
vitev pravnega konzulenta pri sekciji, četudi 
bo to zvezano z eventuelnim povišanjem čla
narine. 

e) Društvena uprava naj napravi primer
no vlogo na avtobusno podjetje, ki vzdržuje 
progo StičnaŽužemberk, da dovoli učitelj
stvu polovično vožnjo, kakor so storila neka
tera podjetja na Gorenjskem. 

f) V zaščitni odbor se izvolijo tov. Franc 
Mervar, C. Dequal in A. Terpinova. 

Predavanja: 1. Sreski kmetijski referent 
gospod V r i s k je predaval o sodelovanju 
kmetijskih strokovnjakov z učiteljstvom, ki 
je z narodom v najtesnejši zvezi in dejanske 
težnje in potrebe najbolj pozna. Zato bo z 
učiteljstvom v stalnih zvezah ter ga bo ob 

Iovanju obstoječih društev, ker mora to ja
viti Zvezi kulturnih društev. 

Prihodnje zborovanje se vrši 8. aprila t. 
1. v Rog. Slatini. 

Verk Miloš, preds. Ratar, tajnik. 

— JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO ZA MARIBORMESTO je zborovalo 
16. februarja t. 1. na III. deški osnovni šoli v 
Mariboru. Od 86 članov je bilo prisotnih 51, 
to je 60%. 

Tov. predsednik Hočevar pozdravi uvo
doma novovstopivši članici Maslač Vlaso in 
Stanič Zoro ter poroča o izvršitvi sklepov 
društva od zadnjega zborovanja glede učitelj
ske stalnosti, stanarine in priznanic za pri
spevke za Nabavljalno zadrugo. 

UčitelJ9tvo obsoja škodljivo početje ru
šilcev države ter enodušno odobrava spome
nico narodnega odbora. 

Z' zadovoljstvom je bilo sprejeto poro
čilo o delovanju našega učiteljskega narašča
ja. Tov. predsednik priporoča tovarišem, naj 
po možnosti pridno posečajo njihove prire
ditve. Od sekcije poslanega zneska odobri 
društvo 1000 Din naraščaju in 500 Din brez
poselnim učiteljskim abiturientom. 

Tov. predsednik poroča dalje, da se je 
v imenu učiteljstva pritožil pri g. direktorju 
tuk. drž. učiteljišča radi neosnovanih izjav 
nekega g. prof., ki so za učiteljski stan po
nižajoče in omalovaževalne. 

Sekcija je pokrenila akcijo za skupno 
delovanje vseh narodno obrambnih društev 
v obmejnih krajih. Naše društvo je naproše
no, da prevzame organizacijo širše ankete in 
vodi vsa.pripravljalna dela. V to svrho je bil 
sestanek v sredo 15, t. m., kjer so sodelovali 
zastopniki vseh obrambnih društev v Mari
boru. Sklenilo se je tudi, da naj vodi to 
enotno delovanje Narodna odbrana. Kot za
stopnika učiteljskega društva se nominirata 
v to anketo g. nadzornik Ivan Tomažič in tov. 
Rode Silvo. 

Tov. predsednik poroča podrobno o zi
davi lesenih hiš, ki jih nameravajo graditi 
drž. uslužbenci v Mariboru. O tem je preda
val na učiteljskem sestanku dne 14. t. m. 
predsednik tega odbora g. Tumpej. Za to ak
cijo vlada veliko zanimanje. 

Pri tajniškem poročilu se obravnavajo 
vsi došli dopisi. Pri razpravi glede pravnega 
konzulenta se je razvila živahna debata, v 
katero so posegli tov. Alt, Malenšek, Rode, 
Cibic, Hočevar in Womer. Soglasno se sprej
me sklep, da je naše društvo načelno za prav
nega konzulenta, ker je isti za tako organi

Stanovska organizacija JUD 
li druStav: 

VABILA: 
= JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA

NA MESTO zboruje v soboto 18. t. m. ob 
pol 9. uri dopoldne na II. deški osnovni šoli. 
Dnevni red: 1. Situacijsko poročilo. 2. Kraški 
svet s posebnim ozirom na raziskovanje pod
zemeljskih jam. Predava tov. Iv. Michler. Iz
vajanja bo pojasnjeval s skioptičnimi slikami. 
3. Slučajnosti. Odbor. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO v LOGAT
CU bo zborovalo dne 24. marca t. 1. ob 8. uri 
na Rakeku. Poleg situacijskega poročila je na 
dnevnem redu predavanje gosp. ravn. Trčka. 

vsaki priliki prosil pojasnil in nasvetov glede 
zboljšanja kmetijskih panog v posameznih 
šolskih okoliših. Poudarjal je še važnost pri
mernih šolskih vrtov ter bo skušal nuditi 
učiteljem  vrtnarjem vso moralno in gmot
no pomoč. Po predavanju se je vršila živahna 
debata, ki je še bolj utrdila prijateljsko vez 
med kmet. referentom in učiteljstvom. 

2. Tov. V. P i r n a t je v vznesenih be
sedah orisal namen in naloge J a d r a n s k e 
s t r a ž e in njenih edinic. Pri tem je zbrano 
članstvo korporativno pristopilo k tej narod

noobrambni organizaciji. V Žužemberku pa 
se je ustanovilo njeno poverjeništvo, ki ga bo 
vodil tov. Zumer A. Po šolah pa se bodo 
ustanovili Podmladki J. S. še v tekočem me
secu. 

3. V globoko zamišljenem predavanju 
pod naslovom »Dvor nekdaj in sedaj« je po
dal tov. C. D e q u a 1 zgodovinsko, gospodar
sko in kulturno sliko svojega šol. okoliša. Po
peljal je zborovalce na keltsko gradišče pri 
Vinkovem vrhu, pa jih potem spremljal sem 
do današnje dobe ter se pri tem v podrobno
stih dotaknil vseh zanimivosti, ki jih je toli
ko, pa niso do danes še nikjer zapisane. Že
leli bi več tovrstnih predavanj. 

Tov. predsednik se predavateljem pri
srčno zahvali in pozove članstvo, da se pri
hodnjega zborovanja, ki bo v maju v Hinjah, 
udeleži v polnem številu ter s tem nagradi 
naše tovariše, ki orjejo brazde kulture v 
težko dostopnih krajih Suhe Krajine. 
Fr. Mervar, predsednik. R. Hrovatin, tajnica. 

, + JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V LITIJI je imelo svoje zborovanje 
v soboto, dne 18. februarja 1933. ob 9. uri 
v Sokolskem domu v Zagorju. Navzočih je 
bilo 52 članov. — Tov. Levstik je izrekel 
dobrodošlico v imenu domačinov. 

Nato pozdravi predsednik tov. Župančič 
vse navzoče, posebno pa še tovariše iz višnje
gorskega okoliša, poda situacijsko poročilo in 
prečita nekatere došle dopise. Zbor se izreče 
proti uvedbi pravnega konzulenta, ker bi se s 
tem preveč povečala članarina. Blagajnik tov. 
Kopriva poroča, da je pristopil v naše dru
štvo tov. Medvešček, šolski upravitelj v Ja
vorju. Nadalje se sklene, da se vse zaostan



karje pozove, naj takoj poravnajo zaostalo 
članarino, sicer se jih na zborovanju imenuje 
in se bo sklepalo o nadaljnjem postopku. 

Zagorski mladinski pevski zbor pod vod
stvom tov. Koprive je zapel več dvo in tro
glasnih mladinskih zborov. Pri klavirju je so
deloval tov. Culot. Zbrano učiteljstvo je na
gradilo mlade pevce z aplavzom. 

Tov. Netko Adamič je seznanil zboro
valce v lepo zasnovanem referatu z zgodo
vino Zagorja. Nadalje je prečital odlomek 
svojega zanimivega romana »Hiša pod uro«. 
— Tov. Pelko je predložil več predlogov na
našajočih se na težje učiteljskega stanu, ka
teri so bili z malimi izjemami vsi sprejeti in 
se bodo predložili sekciji JUU. — Pri slučaj
nostih se je učiteljstvo dotaknilo članka v 
Učiteljskem tovarišu »Težka zadeva«, o ka
terem pa se bo še razpravljalo na prihodnjem 
zborovanju. 

Po skupnem kosilu si je popoldne ogle
dala skupina zborovalcev zanimivosti Zagorja 
in Toplic, koder so jih vodili vrli zagorski to
variši. Popoldanski ogledniki so pozvali EO, 
naj priredi skupni izlet na ljubko Sv. Goro. 

Jože Župančič, Maks Kovačič, 
predsednik. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V LJUB
LJANI je zborovalo dne 17. februarja t. 1. ob 
pol 8. uri zvečer na I. dekl. osnovni šoli. Va
bilu se je odzvalo lepo število članstva, ki je 
z največjo pozornostjo sledilo posameznim iz
vajanjem tovariša predsednika. Predvsem je 
omenil adreso Nj. Vel. kralju, katero sta v 
imenu društva podpisala predsednik in taj
nik, kar so navzoči soglasno odobrili. Na to 
je prešel k čitanju došlih okrožnic in dopi
sov. V podrobni razpravi je bilo sklenjeno: 

1. Vprašanje pravnega konzulenta se od
loži na prihodnje — celodnevno — zborova
nje, ker je potrebno, da o tem sklepa forum 
celokupnega članstva. 

2. V zmislu okrožnice št. 1262 od 31. ja
nuarja t. 1. so bili v zaščitni odbor soglasno 
izvoljeni: Vek. Mlekuž, Josipina Mibelič in 
Janko Polak. 

Temu je sledila najlepša točka dnevnega 
reda, t. j . poročilo o tovarištvu, ki ga je v 
občo zadovoljnost podal tov. Mlekuž. Iz po
ročila je moglo članstvo posneti, kako nujno 
potrebno je ravno v današnjih časih pravo in 
iskreno tovarištvo v učiteljskih vrstah. Po 
kratki debati je predsednik zaključil uspelo 
zborovanje. 

V. Mlekuž s. r., Jos. Mihelič s. r., 
predsednik. tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ŠOŠTA
NJU je zborovalo 18. febr. 1933. v Šoštanju. 

Od 53 članov navzočih 45, t. j . 85%. 
Predsednik Vrečko Martin otvori ob pol 

13. uri zborovanje in preide takoj k dnevnemu 
redu. 

Najprej se dotakne važnejših dogodkov, 
ki so se dogodili od zadnjega do današnjega 
zborovanja in so v zvezi z našim stanom. 
Nato se spomni preminulega tovariša Kre
garja Antona, šol. upr. v Št. Andražu. Član
stvo počasti njegov spomin stoje z molkom. 

Pri obravnavi dopisov opozarja predsed
nik na zaščito članstva in na zaščitne pole, ki 
nam jih je poslala sekcija. Kot člani zaščit
nega odbora se imenujejo tovariši Stopar Vin
ko, Vrečko Martin in Stopar Štefka. — Glede 
stalnega pravnega konzulenta sklenemo so
glasno, da istega odklanjamo. 

Na vseh šolah okraja se ustanovi Pod
mladek Jadranske straže, ki bo pa predvsem 
propagandnega značaja, ker ne moremo zah
tevati od otrok članarine. Kot člani Jadranske 
straže pa pristopi korporativno vse članstvo 
našega društva. Polovica članarine za vsakega 
člana plačamo iz skupne blagajne, drugo po
lovico prispevajo poedinci iz lastnega. 

Ko smo se pogovorili še o raznih drugih 
tekočih zadevah, predvsem upravnega zna
čaja, je bil prvi del zborovanja končan. 

Z vlakom ob 14. uri 15 min. je prišel pre
davatelj profesor Brodar Srečko iz Celja in 
nam je v skoraj dveurnem razmotrivanju prav 
nazorno predočil »Olševsko kulturo«. Pred
sednik se mu najiskrenejše zahvali za njegov 
trud in sklene zborovanje. 

Vrečko Martin s. r., R. Macarol s. r., 
t. č. predsednik. t. č. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V LAŠKEM 
je zborovalo v soboto 4. marca 1933. v Zida
nem mostu. Zborovanja se je udeležilo 86 to
varišev in tovarišic, kar znaša 63%. Več tova
rišev in tovarišic se je opravičilo, nekaj pa 
jih je izostalo radi slabega vremena. 

Tov. predsednik pozdravi vse navzoče to
variše in tovarišice. Za tem pojasni članstvu 
da bi se moralo to zborovanje vršiti v Laškem 
s predavanjem profesorja g. Brodarja. Radi 
neodložljivih stanovskih zadev in slabega vre
mena pa smo bili prisiljeni zborovati v Zida
nem mostu. Nadalje izreče tov. predsednik v 
imenu našega društva iskreno sožalje ob smrti 
blagopokojne matere in sestre tovarišici Kme
tovi in tovarišu Arikeletu. Kot overovatelja 
zadnjega zapisnika se imenujeta tovariša Ma
jer Drago in Vidmar Drago. 

Tajnik poroča o gibanju članstva, ki je 
ostalo neizpremenjeno. Došli dopisi se pre
čitajo in jih članstvo vzame na znanje. Kon
statira se, da je učiteljstvo v gotovih primerih 
primorano se zateči k intervencijam narodnih 
poslancev. Izprememba organizačnih pravil 
naj bi se izvedla v smislu decentralizacije, kar 
pa za enkrat ni mogoče, ker sedanja pravila 
odgovarjajo duhu časa in razmeram. Za pred
sednika častnega razsodišča je bil izvoljen za 
naše društvo tov. Kislinger Juro. Učiteljstvo 
našega društva intenzivno deluje v borbi protj 
tuberkulozi. Poverjeništvo za pobijanje tuber
kuloze je nadalje tudi v Laškem in Dolu pri 
Hrastniku. 

Po obravnavi dopisov je podal blagajnik 
tov. Hofbauer sledeče poročilo: stanje blagaj
ne z dne 3. marca 1933. izkazuje 2937 Din — 
dohodkov. Od tega smo poslali sekciji 1544 
dinarjev, v blagajni je torej ostalo 1493 Din. 
Vsega učiteljstva v srezu je 140. Od teh je 
organiziranih 135 in 1 upokojenec, neorgani
ziranih je 5 tovarišev in tovarišic! Članarina 
se v redu plačuje. Po podanem poročilu se je 
razpravljalo o sreski anketi našega društva z 
narodnoobrambnimi društvi. Odbor je pred
hodno delo za to anketo odstopil onim šol
skim upraviteljem, na katerih teritoriju eksi
stirajo narodne manjšine. Delo je končalo s 
pozitivnim uspehom. Anketa se bo vršila sre
di marca v Laškem. Društva bodo pravočasno 
obveščena. Naše društvo bodo zastopali na 
tej anketi tovariši Pleskovič, Hofbauer in 
Plavšak. 

Nato je prišla v razpravo »Težka zade
va«. Tovarišica Razpotnik je v daljšem refe
ratu odgovarjala na izvajanja »tovariša« B. 
Debate se je udeležilo mnogo tovarišev in to
varišic. Soglasno so obsodili tako »Tovari
štvo« in zahtevali, da sekcija zaščiti z vsem 
svojim vplivom poročene učiteljice. Po iz
črpni debati je bila sprejeta sledeča resolu
cija: 

1. Protestiramo, da je »Učiteljski tovariš« 
priobčil članek tov. B. 

2. Zahtevamo od sekcije, da se slični 
članki ne objavljajo več in da se debata o 
tem predmetu takoj zaključi. 

3. Sekcija se poziva, da ostane sama sebi 
zvesta, ker se je do sedaj borila za pravice 
poročenih učiteljic. 

4. Država naj takoj s posebnim zakonom 
ukine vse privatne učiteljske šole. 

5. Maksimira naj se z zakonom število 
gojencev in gojenk za sprejem v drž. učitelj
sko šolo. Paralelke naj se na teh šolah ne 
dovolijo v nobenem slučaju, dokler traja 
kriza. 

6. Vsi učitelji in učiteljice, ki so dovršili 
35 službenih let, naj se takoj in avtomatično 
upokoje. Njih mesta naj se izpopolnijo z no
vinci. 

7. Vsa ostala nezasedena mesta v dravski 
banovini naj se istotako čimprej izpopolnijo 
z novinci. V slučaju potrebe naj se nastavijo 
še v ostalih banovinah. 

8. Uzakoni naj se nadalje tudi zahteva, da 
noben drž. ali privatni upokojenec ne more 
in ne sme poleg svoje pokojnine še nadalje 
služiti v katerikoli postranski službi. 

9. Odločno odklanjamo nameravano re
dukcijo poročenih učiteljic, ki so poročene s 
katerimkoli državnim uradnikom. 

10. Smatramo, da so odtegljaji za brezpo
selne protizakoniti, zato naj se vrnejo. (Op.: 
So zakoniti. Glej zakon o naknadnih in izred
nih kreditih za proračunsko 1. 1932./33. Službe
ne novine br. 300 — C XII od 26. XII. 1932. — 
Op. uredn.) 

11. Sekcija naj izposluje, da se § 113. fin. 
zakona ukine, ker so upravitelji že itak pre
obloženi z delom. 

12. Število učencev v razredih naj ostane 
neizpremenjeno, kakor to predvideva zakon 
o narodnih šolah. 

^ 13. Odpravi naj se čimprej kuluk, ki je 
težka obremenitev za učiteljstvo. 

H koncu poziva tov. predsednik, da krep
ko vztrajamo v borbi za svoje pravice. Za 
tem zakliuči uspelo zborovanje. 

Pleskovič Rudolf s. r., Dušan Lunder s. r., 
predsednik. tajnik. 


